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يمِحِن الر َحمَالرَّ اللهِ مِسْبِ  
 

فَبِمَا رَحْمَةٍ م نَ اْللهِ لِنتَ لَهمُْ وَلَوْ كُنتَ فَظاً ) :قال تعالى

غَلِيظَ الْقَلْبِ لَاْنفَضُواْ مِن حَوْلِكَ فَاْعْفُ عَنْهُمْ وَاسْْتَغْفِرْ 

عَلَي اْللهِ إِنَّ الْلهَ لَهُمْ وَشَاوِرْهُمْ فِي اْلْأَمْرِ فَإِذَا عَزَمْتَ فَتَوَكَّلْ 

 صَدَقَ الُله اْلْعِظِيمُ( يُحِبُ اْلْمُتَوَكِّلِينَ
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شُكْر وَتَقْدِير

الذي استخلفنا في هذه الأرض واستعمرنا فيها لعبادتة وحده جل شأنه  الكبير المتعال الحمد لله       

والصلاة والسلام على سيدنا محمد النبي الخاتم خير  ومهد طريق العلم والجنة للمتعلم وعز سلطانه

الحمد لله . الراسخين رسوخ الجبال بهاصحأ، وعلى آله وفي البكور والآصال معلم، صاحب الشفاعة

 .الذي وفقني لإنهاء هذا البحث ، وأسأله تعالى أن ينفع فيه الأمة، وهو على كل شيء قدير

كلية العمارة  -لا يسعني إلا أن اقدم الإمتنان الكبير إلى جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا      

 علي  الهندسية للسيطرة الإدارة نظمتطبيق )لي لدراسة موضوع التي مهدت الطريق والتخطيط 

الأستاذ   منسق برنامج ماجستير العمارةخص بالذكر السيد أو( مخالفات المباني بولاية الخرطوم

الموقر، لما يقوم به من جهد علمي كبير في إرساء أسس هذا  الدكتور مصطفي حاج عبد الباقي أحمد

ف من لآثبتت أنها بناء علمي وصرح حضاري يتيح المجال للآمج في هذه الجامعة العريقة التي أالبرنا

أساتذة وكافة العاملين عليها من محبي الدراسة لاكمال تخصصاتهم ، وكذلك الشكر والتقدير للجامعة 

 .وإداريين

ذه الرسالة فجزيل كما شرفني أن أتتلمذ على يدي أستاذ قدير متمرس، تفضل بالاشراف على ه     

الموقر، الذي أتاح  الدكتور عوض سعد حسنالشكر وعظيم الإمتنان لأستاذي الجليل المشرف الأستاذ 

أن أكون  ، راجية من المولي عز وجللال توجيهاته المباشرة لي أن أكون طالبة علمٍ ومعرفة من خ

لما قدمه لي من المعرفة جزءاً من معرفته وعلمه لكي أواصل الدرب فله مني ألف امتنان وشكر 

 .العلمية والتوجيه والتواصل الدائم

بالعمككل فيهككا،  وشكككري وتقككديري موصككول إلككى وخارة التخطككيط والتنميككة العمرانيككة التككي أتشككرف       

ها، وأخص بالذكر إدارة المباني إبتداء من المدير العام لإدارة المباني ومدراء الأفكرع  ولكافة العاملين ب

 . وكافة الموظفين

والله الموفق

 ةالدارس
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Abstract

      This research is concerned with highlighting the importance of the engineering 

management in dealing with the phenomenon of violations of regulations in the 

buildings that have sprung up lately in the city of Khartoum, which adversely 

affects not only the urban environment of Khartoum city, but also the social, health 

and financial status of the citizens. 

       The research also deals with some local cases of violations of building in 

Khartoum for analysis and case studies, it also analysis of some global systems 

which dealing with violations of the building. 

    The main methodology underlying the research is descriptive and analytical. It 

was based in some parts on the experimental method derived from personal and 

practical experience gained in addressing many of the problems of violations that  

were reported by the Ministry of Planning and Urban Development which is the 

main entrusted to manage irregularities in buildings. The theoretical framework 

adopted the traditional and electronic library, questionnaires and interviews and 

reviews of relevant departments of specialization. 

Finally, the research provided some recommendations and suggestions to 

improve the current situation on the basis of effective cooperation amongst all 

entities that are concerned with the phenomenon of irregularities in buildings, 

which include the actual application of all elements of engineering management  

and operations such as target identification representative in addressing the 

phenomenon of violations of the buildings by all the parties that are involved in  

irregularities in buildings, with the directive for the organizations of each party to 

do its specified role under the umbrella of objective at all stages. 
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